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Abstract: After a general description of the species, the author insists on the physical differences 
between the cheetah living in deserted areas of Africa, and more particularly in Sahara and those 
living in others areas of Africa, where it is more spread. The cheetah population in the National 
Natural Reserve of Aïr and Ténéré is estimated between 10 and 20 individuals. The cheetah 
occupies mainly the Central Aïr and the intermountainous area, its distribution being in relation to 
prey availability, and particularly to the dorcas gazelle. The mean size of the observed group is 
1.6 individuals. Cheetahs are mainly solitary, but some families have been observed. In the 
Ténéré, females give birth to 1 to 3 young. Its diet is relatively varied, but mainly consists of 
dorcas gazelles. The cheetah is responsible of damage on goat and sheep, but its fear of man 
limits its attacks. The cheetah is hunted for its skin. The Egyptians, the Assyrians and the 
Sumerians are the first populations who domesticate it. Classified "vulnerable" by the IUCN in its 
entire distribution area, its situation is more critical in the Saharan area, because of the hostility of 
the milieu and the persecutions of nomad stockbreeders. In the Saharan area, cheetah 
population is estimated between 300 and 350 individuals distributed in Mali, Niger and Chad. 
Some groups would remain in the North of the Hoggar in Algeria. 
 
Après une description générale de l'espèce, l'auteur insiste sur les différences physiques du 
guépard des zones désertiques de l'Afrique et plus particulièrement du Sahara avec ceux des 
autres régions de l'Afrique, où il est plus répandu. L'estimation de la population de guépard dans 
la Réserve Naturelle Nationale de l'Aïr et du Ténéré est comprise entre 10 et 20 individus. Le 
guépard occupe principalement l'Aïr Central et les zones inter-montagneuses, sa distribution 
étant en étroite relation avec la disponibilité des proies et en particulier celle de la gazelle dorcas. 
La taille moyenne des groupes observés est de 1,6 individus. Les guépards sont généralement 
solitaires, mais des familles ont été observées. Dans le Ténéré, les femelles mettent bas de 1 à 3 
petits. Son régime alimentaire y est relativement varié, mais composé principalement des 
gazelles dorcas. Le guépard est responsable de dégâts sur les troupeaux de chèvres ou de 
moutons, mais sa crainte de l'homme limite le nombre de ses attaques. Le guépard est chassé 
pour sa peau. Les Egyptiens, les Assyriens et les Sumériens sont les premiers peuples à l'avoir 
domestiqué. Classé «vulnérable» par l'IUCN dans l'ensemble de son aire de répartition, sa 
situation est plus critique au Sahara, en raison de l'hostilité du milieu et des persécutions des 
éleveurs nomades. Dans la zone Saharienne, la population de guépard est estimé à 300-350 
individus répartis entre le Mali, le Niger et le Tchad, quelques groupes subsisteraient dans le 
Nord du Haggar en Algérie. 














